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Na stránke paas.sk/petrzalka 
nájdete podrobný návrh 

projektu, ku ktorému sa uskutočnilo 
19. februára aj online prerokovanie. 
Otázky sa mohli klásť len cez apliká-
ciu Slido, takže priebeh bol, na rozdiel 
od „živých“ prerokovaní, kultivovaný. 

Aj Petržalka pripomienkuje
Projekt ešte nie je finálny. Práve 

na to slúžila participácia, obyvate-
lia mohli zaslať do 3. marca svoje 
pripomienky a magistrát ich mohol 
zvážiť. Mestská časť posielala mes-
tu už počas tvorby projektu organi-
zácie dopravy niekoľkostranový sú-

pis pripomienok. „Magistrát časť 
akceptoval a  na časť buď zatiaľ 
neodpovedal, alebo ich zamietol,“ 
uviedla hovorkyňa Petržalky Mária 
Halašková. Pripomienky sa týkali 
napríklad: Vyhradených ŤZP miest 
pre konkrétne vozidlo. „Vyjadrili 
sme nesúhlas so zlučovaním do cel-
kov, keďže u  nás aktuálne prebie-
ha kontrola všetkých vyhradených 
miest a nie každé ostane zachova-
né.“ Alebo parkovania na chodní-
koch. „Apelovali sme, aby magis-
trát nerušil tento typ parkovania 
a  zároveň vymyslel spôsob, ako 
zanechať chodníky priechodné.“ 

Upravený projekt plánovala mest-
ská časť znova pripomienkovať.

Pokračovanie na strane 6

Ďalšou PAAS zónou v Petržalke sa stanú Háje 2 a 3. 
So značením parkovacích miest by chcelo mesto začať 
v období apríl-jún, spustenie predpokladá vo 4. kvar-
táli (október-december). O spustení registrácií a aj sa-
motnej regulácie bude magistrát informovať zakaždým 
minimálne mesiac vopred.

Ako sa zmení vaša 
ulica po PAAS?

„Dôveruj, ale 
preveruj“ alebo 
„Dehonestujúce“?
Podmienkou Home Officu (práca 
z domu) na miestnom úrade v Petr-
žalke je už takmer rok GPS lokácia 
zamestnanca.

Rok od pádu 
zábradlia
Čo zastavilo realizáciu nového scho-
diska na Jasovskej, ktorá má všetky 
povolenia?

Multikultúrna oáza
Na návšteve v remeselnej pekárni, 
ktorá nepečie chlieb a Petržalčania ju 
poznajú ako kaviareň.

Makarenkova 
a jej klony
Vedeli ste, že rovnaké budovy, ako 
je gymnázium Alberta Einsteina, 
nájdete po celom Slovensku?
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Lachova
Obyvatelia majú po zavede-
ní chodníkovej novely veľké 
problémy s parkovaním.

„Tri bytovky a  vyznačených 
25 miest...Kde máme podľa vás 
parkovať?“ pýta sa obyvateľ La-
chovej 25. „Parkujeme s  malou 
dušou na chodníku či nepríde 
pokuta.“

„Popri bytovkách Lachova 3-5-7 
a  25-27-29 bude legálne pozdĺžne 
parkovanie čiastočne na chodníku, 
pri bytovke Lachova 9-11-13 zo-
stane kolmé. Odporúčame využiť 
hromadné parkovisko pri Chorvát-
skom ramene za bytovým domom 
Lachova 18-26,“ znela odpoveď 
kompetentných pri prerokovaní. 
Dodali, že PAAS sa síce spustí až 
vo 4. kvartáli, vyznačovanie parko-
vacích miest však začne už počas 
apríla a  miesta už budú legálne. 
Peter Mošať z  oddelenia parkova-
nia hlavného mesta dodal, že keď 
bude projekt schválený, môžu za-
čať so značením práve v  tejto lo-
kalite.
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Slovo  
šéfredaktorky

Choďte do lesa
Možno by som mala ve-
novať „slovo“ kritike stave-
niska, na ktoré sa zmenila 
časť Petržalky (str. 5). Možno 
kritike „sledovania“ zamest-
nancov miestneho úradu 
(str. 2) Možno prezident-
ským voľbám (str. 3) a blbej 
nálade v  spoločnosti. Mož-
no opätovnému vysvetle-
niu, prečo sú všetky opravy 
terás v správe mestskej časti 
pozastavené (str. 4).
Lenže jar prišla skôr a  ja 
vám chcem povedať: 
Choďte do lesa. Z okna pa-
nelákového bytu nevidno 
striedanie ročných období.  
Vojdite po zime hoc „len“ 
do nášho Starohájskeho 
lesíka, potešíte svoju dušu. 
Les začína mať konečne 
zase farby. Biely vďaka 
snežienkam, tlačia sa žltá, 
modrá, fialová, zelená. Ja 
som bola uchvátená. A  te-
ším sa na ten nástup mla-
dých listov. Milujem tu svie-
žu zelenú, ktorá každým 
dňom hustne a mení obraz 
lesa. Pri tom pohľade sa dá 
získať nadhľad.
Aj toto je realita. Nielen „smr-
teľne vážne“ témy, ku ktorým 
sa všetci aktívne vyjadruje-
me, najlepšie kriticky. Hovo-
rím si niekedy, keby dnes žil 
Ježiš Kristus, aj toho by  tá 
vlna  - „všetci majú názor na 
všetko a, samozrejme, jediný 
správny“ - zasiahla.
Oddeľujem sa a  idem do 
lesa. Alebo do Hája (str. 8-9).
Odporúčam vám to isté.
 Ingrid Jarunková

S A M O S P R ÁVAS A M O S P R ÁVA

ZUBNÁ AMBULANCIA 
AMBULANCIA 

STOMATOCHIRURGIE 
A IMPLANTOLÓGIE

ZUBNÁ POHOTOVOSŤ
oznamuje zmenu pracovnej 

doby od 15-21h
OŠETRÍME KAŽDÉHO, KTO NÁM ZAVOLÁ 

0905662407 
STROMOVÁ16, BA KRAMÁRE

Najkvalitnejšia
pizza v Bratislave

Burgre, steaky,
lokálne špeciality

Čapované
pivá Svijany

Otvorili sme pre Vás novú pobočku
Pizza Carla Pub Ovsište

P U B
Pizza Carla

Otvorené
Utorok - Nedeľa 11:00 - 23:00

Kde nás nájdete
Ovsištské námestie 1, Petržalka

pizzacarla.sk
...viac ako len pizza

Živé prenosy
(Premier League, La liga,
Liga majstrov …)
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)

INFORMUJTE SA TU:
Antolská 4, Bratislava 85107 
+421 902 605 900 | info@doktormartin.sk 
www.doktormartin.sk 

Navštívte Dr. Martin zubnú kliniku a objednajte 
sa na BEZPLATNÉ VSTUPNÉ VYŠETRENIE!
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VĎAKA MINIIMPLANTÁTOM BUDETE MAŤ OPÄŤ DÔVOD NA ÚSMEV!

Zavolajte na 0902/605 900 a získajte bezplatné informácie!
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Nevyhadzujte
knihy

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701 786

Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

Petržalská kontrolórka 
Diana Chovancová vo 

svojej správe píše: „Podľa vy-
jadrenia zodpovednej osoby 
osobnyudaj.sk nie je potrebné 
pri Home Office spracúvať 
lokalizačný údaj, mestská 
časť nedisponuje primera-
ným právnym základom na 
spracúvanie tohto údaju.“ 
Odporúča preto vypnúť GPS 
lokalizáciu počas práce za-
mestnanca na Home Office 
do doby, „kým mestská časť 
dopracuje primeraný právny 
základ na spracúvanie lo-
kalizačného údaju a  doplní 
lokalizačný údaj ako aj jeho 
právny základ do Spracova-
teľských činností MČ“.

Ak sa tak nestane a  in-
špektori z Úradu na ochranu 
osobných údajov SR za to 
mestskej časti uložia pokutu, 
chce, „aby osoba, ktorá trvá 
na zapnutí dát, bola na po-
kute účastná“.

Kto nesúhlasí,  
príde do roboty

Treba vyriešiť právny zá-
klad tejto GPS lokácie. To je 

všetko. Napriek tomu táto 
téma vyvolala na februáro-
vom miestnom zastupiteľstve 
výnimočne dlhú, takmer ho-
dinovú, diskusiu, ktorá skon-
čila až pri strachu zamest-
nancov úradu. „Za posledné 
roky, čo som robila na úrade, 
za mňa môžem povedať, áno, 
ten strach tam bol. Ja som to 
veľmi pociťovala,“ vyjadrila 
sa poslankyňa Lenka Milinc-
ká, ktorá na miestnom úrade 
pracovala 13 rokov. Poslanec 
Pavol Škápik dokonca vyzval 
zamestnancov: „Ak máte 
strach z  pána starostu alebo 
z  jeho zástupcov, ozvite sa 
nám. Sme tu aj pre vás.“

Ako vlastne došlo až k  to-
muto záveru? 

Starosta Ján Hrčka, ako 
zodpovedný štatutár, skonšta-
toval, že ak chce zamestnanec 
ísť na Home Office, ktorý nie 
je nárokovateľný, „je povinný 
použiť dochádzkový systém, 
ktorý cez GPS lokáciu zazna-
menáva čas, kedy začal prá-
cu, kedy skončil prácu a  kde 
sa vtedy nachádzal“. Kto 
s  tým nesúhlasí, príde podľa 

neho jednoducho do práce. 
Lokalizáciu je starosta ochot-
ný vypnúť do doby, kým úrad 
dopracuje, čo treba, len pod 
podmienkou, že Home Office 
bude počas nej zrušený. 

Poslanec Adam Sarlós sa 
pýtal, či je nejaký konkrétny 
dôvod, že úrad sleduje za-
mestnancov cez telefón. „Nie 
je dôležitejší výsledok práce 
na Home Office ako miesto 
jeho výkonu? Príde mi to de-
honestujúce sledovať zamest-
nancov cez telefón,“ povedal, 
pričom neskôr spomenul aj 
to, že úrad má dlhodobo veľ-
kú fluktuáciu ľudí.

Starosta reagoval, že „nie-
ktorí zamestnanci si kliknú, 
že začínajú prácu, ale ešte sú 
doma a celú cestu do práce už 
považujú za prácu“. Dodal, že 
zamestnanec nie je monito-
rovaný celú dobu, kontrolujú 
len miesto začiatku a  konca 
práce.

Poslanec Pavol Škápik sa 
pýtal, či úrad neverí svojim 
zamestnancom. „Prečo im 
neveríme?“

Ján Hrčka: „Máme dôveru 

v ľudí, ale máme aj technické 
prostriedky, aby sme si vedeli 
odkontrolovať, či ju nezneuží-
vajú.“ 

Juraj Valocsay skonštatoval, 
že kontrola nie je nezákonná, 
„len postup je zlý“. Ak na ňom 
starosta trvá, navrhol, aby 
kontrolórka dala podnet na 
úrad pre ochranu osobných 
údajov a  v  prípade, ak mest-
ská časť dostane pokutu, dúfa, 
že ju starosta zaplatí z  vlast-
ných financií. 

„Milerád tú pokutu za-
platím z  prebytku, ktorý 
vďaka takýmto nástrojom, 
vyprodukujeme,“ reagoval Ján 
Hrčka. Dodal, že v  Petržalke 
za päť rokov nemáme kauzy 
a vyplýva to aj z  toho, že ľu-
dia sú kontrolovaní. „Vďaka 
hospodárnosti a  efektívnosti 
má Petržalka za minulý rok 
historicky najväčší prebytok,“ 
skonštatoval. V  závere ne-
končiacej diskusie si však už 
neodpustil ironickú poznám-
ku, keď sa vyjadril, že: „Pri 
výstavbe petržalskej električ-
ky vidíme „nedehonestujúcu“ 
kontrolu. A  všetci Petržalča-
nia za to trpíme.“

Niektorí poslanci sa po-
stavili na stranu starostu. 
Gabriela Fulová GPS lokáciu 
na Home Office zhodnotila 
ako preventívny systém a sto-
tožňuje sa s príslovím Dôve-
ruj, ale preveruj. „Naozaj sa 
tu budeme rozprávať o týchto 
bežných veciach, ktoré fungu-
jú všade?“ pýtal sa poslanec 
Polat Elalmis. (in)

foto: in

Ide v poradí o 6. voľby hlavy 
štátu od zavedenia priamej 

voľby prezidenta v roku 1999.
K  tomu, aby bol jeden 

kandidát úspešne zvolený už 
v  prvom kole, je potrebná 
nadpolovičná väčšina plat-
ných hlasov oprávnených vo-
ličov, a zároveň účasť viac ako 
polovice všetkých oprávne-
ných voličov. Keďže taká situ-
ácia nastala iba raz – v prvej 
priamej voľbe hlavy štátu – aj 
tentoraz sa predpokladá ko-
nanie druhého kola.

Ak nebudete doma
Prvé kolo sa uskutoční 

týždeň pred Veľkou nocou, 
kto nebude v  mieste trvalé-
ho bydliska, môže požiadať 
o hlasovací preukaz.

Petržalčania mali po prvý 
raz možnosť oň požiadať po-
hodlne – prostredníctvom 
jednoduchého online formu-
lára na webe volby.petrzalka.
sk. Tento spôsob je aktuálne 
možný už len pre druhé kolo 
volieb. Elektronicky musí byť 
žiadosť na mailovú adresu 
podatelna@petrzalka.sk do-

ručená takisto najneskôr 14. 
marca 2024. Hlasovací preu-
kaz sa vydáva iba raz. V prí-
pade, že ho stratíte, alebo 
vám ho odcudzia, nový preu-
kaz už nedostanete. Petržalka 

Niekto by to prešiel 
mlčaním ako blud, 

na ktorý niet prečo rea-

govať, starosta Ján Hrčka 
však vysvetlil:  „Čo sa týka 
technického odčlenenia, 

zákonne to možné je. Bolo 
by to však nevýhodné aj 
pre mesto, aj pre mestskú 
časť, nemá to momentál-
ne ekonomicky pozitívny 
dosah.“ Neprajú vraj tomu 
aktuálne zákony. Ďakuje-
me starostovi, že neodig-
noroval občana aj za jeho 
vysvetlenie. (pn)

Samostatná Petržalka?
Počas vystúpenia občanov na februárovom 
miestnom zastupiteľstve, zaujal jeden z pri-
hlásených obyvateľov, ktorý navrhol „odtrh-
nutie“ Petržalky od mesta. 

„Dôveruj, ale preveruj“ alebo Podmienkou Home 
Officu (práca 

z domu) na miest-
nom úrade v Petr-
žalke je už takmer 

rok GPS lokácia 
zamestnanca. Ten 

musí na začiatku a na 
konci konkrétneho 
dňa označiť začatie 

a ukončenie pracov-
ného času. Ide zväčša 

o jeho dva pracovné 
dni v mesiaci.

„Dehonestujúce“?
Chystáte sa voliť 
prezidenta?
Volebné miestnosti budú otvorené v so-
botu 23. marca 2024 od 7:00 do 22:00 a v 
prípade konania 2. kola volieb aj v sobotu 6. 
apríla 2024 od 7:00 do 22:00 v 57 volebných 
okrskoch v Petržalke.

ich od 7. februára vydala viac 
ako 1900. Tento počet zrejme 
bude oveľa vyšší, osobne oň 
totiž môžete požiadať až do 
22. marca 2024 do 12:00 (pre 
1. kolo volieb) a najneskôr 5. 
apríla 2024 do 12:00  (pre 2. 
kolo volieb). V  takom prípa-
de vám bude hlasovací pre-
ukaz vydaný bezodkladne. 
Kde? Na dvoch kontaktných 
miestach v Technopole – vi-
diteľne označený  presklený 
priestor pod schodiskom  pri 
vchode od Chorvátske-
ho ramena a  kancelária  
č. 001  hneď vedľa matriky 
a ohlasovne pobytov.

Hlasovací preukaz je platný 

len pre ten deň konania vo-
lieb, ktorého dátum je na ňom 
uvedený a len spolu s občian-
skym preukazom.

Ako voliť?
V  osobitnom priestore ur-

čenom na úpravu hlasovacích 
lístkov volič na hlasovacom 
lístku  zakrúžkuje porado-
vé číslo kandidáta, ktorému 
sa rozhodol odovzdať svoj 
hlas. Volič môže zakrúžkovať 
poradové číslo len jedného 
kandidáta. Ak volič zakrúž-
kuje viac poradových čísiel 
kandidátov, je takýto hlaso-
vací lístok neplatný. Upravený 
hlasovací lístok vloží volič do 

obálky a následne do volebnej 
schránky.

Voľba do schránky
Volič, ktorý sa nemôže do-

staviť do volebnej miestnosti 
zo závažných, najmä zdra-
votných dôvodov, má právo 
požiadať obec a v deň konania 
volieb okrskovú volebnú ko-
misiu o vykonanie hlasovania 
do prenosnej volebnej schrán-
ky. Urobiť tak môžete vopred, 
ale aj počas volebného dňa, 
a  to priamo u  pracovníčok 
petržalského referátu organi-
začných vecí na telefónnych 
číslach 02/68 288 913 a 02/68 
288 821.  (mh, pn)
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Takže, hoci by mohlo, po-
kuty zatiaľ mesto zhoto-

viteľovi neudelilo. Môžu tak 
urobiť počas celej výstavby. 
Odkladajú to však aj z  obavy, 
že dodávateľ odíde a stavba sa 
môže zastaviť na roky. 

Fakt je, že stavba mešká. 
Podľa poslanca Adama Sár-
losa sú dôvodom objektívne 
okolnosti ako vypuknutie voj-
ny na Ukrajine a s tým spoje-
ná kríza s  vysokými cenami 
stavebných materiálov a  ne-
predvídateľné okolnosti ako 
nález skládky rôzneho mate-
riálu či presun protitankové-
ho múru, ktorý stojí v  ceste 
električkovej trate. Podľa 
poslanca Jána Karmana je to 
skôr dôsledkom nasadenia 
nízkeho počtu strojov a  pra-
covníkov na stavbe. 

Predseda dopravnej ko-
misie hlavného mesta Jozef 
Uhler už viac ako rok tvrdí, 
že termín spustenia petržal-
skej električkovej trate vyzerá 
na rok 2025. „Dnes môžem 
dodať, že to nebude začiatok 
roka 2025,“ uviedol.

Pokiaľ ide o  dohodu, že 
električka by mala jazdiť do 
konca roka 2024 a  stavba by 
mala byť dokončená v  roku 
2025, je už skeptický aj pri-
mátor. „Moja dôvera v  to, že 
sa to naozaj podarí, je v tejto 
sekunde nízka,“ poznamenal 
Matúš Vallo. 

„Ku koncu 12/2023 pred-
stavuje fakturácia Zhoto-
viteľa sumu 18 414 858,74 
Eur bez DPH, čo je 24,7 % 
z  akceptovanej zmluvnej 
hodnoty diela,“ informuje 
posledná správa o  stave pro-

jektu magistrátu. Poslanec 
Martin Winkler na mestskom 
zastupiteľstve uviedol, že zo-
stávajúce financie, ktoré boli 
určené pre električku, minis-
terstvo dopravy vyplatilo za 
náhradné projekty -  Moder-
nizácia údržbovej základne 
Krasňany, Modernizácia Vaj-

norskej radiály a Modernizá-
cia kľúčových úsekov a  prv-
kov infraštruktúry verejnej 
osobnej dopravy – čím tieto 
zdroje zachránili, hoci projek-
ty ešte nie sú ukončené.

Ešte info pre tých, čo tvr-
dia, že Číňania by už mali trať 
postavenú: S  jej výstavbou 

začala koncom novembra 
2021 skupina dodávateľov zo 
Združenia NS MHD Petržal-
ka, spoločnosti Aldesa Con-
strucciones Polska a  Aldesa 
Construcciones. Väčšinovým 
majiteľom španielskej firmy je 
štátna China Railway. (tasr,pn) 

foto: Matúš Husár

V Ý S TAV B A / S Í D L I S K OS Í D L I S K O

 

    
www.greisiger.sk 

ČISTENIE 
DOSEKÁVANIE PÍSMA 0940 653 651   

0919 205 521 

HROBOV 
Čistenie: Jednohrob 100€ 85€    Dvojhrob  150€  130€ 
Impregnácia ZDARMA Doprava ZDARMA Obhliadka ZDARMA 
Obnova písma (zlatá, strieborná, čierna, biela farba) : 2€ 1,60€/znak 
Dosekávanie písma priamo na cintoríne  Do 5 znakov 85€ 
bez nutnosti demontáže pomníka:            6-11 znakov  125€ 
                                                                     12-39  znakov  12€/znak 
Pri  počte väčšom ako 40 dosekávaných znakov, sa na cene za znak dohodneme pri obhliadke.                                                                     

Náhrobné fotografie, vázy, lampáše, žulové tabuľky, pomníky, kvetináče  

Ing. Miroslav Greisiger 

  Oslavujeme 10 rokov a 15 000 spokojných zákazníkov, preto každý zákazník    
dostane pri platbe dodatočnú zľavu 10%!!  Stavte na kvalitu a skúsenosti a 

staňte sa našim ďalším spokojným zákazníkom. 

Akcia platí pri objednaní do 31.3.2024 
                  
 

Samospráva informova-
la, že od januára bude na 

webe  petrzalka.sk  sprístup-
nené petržalské konto, kde sa 
budú môcť občania zaregis-
trovať a uhradiť miestne dane, 
vrátane tej za psa. Psičkári 
vytvorením konta získajú zľa-
vu v hodnote 5 eur, pri online 
zaplatia namiesto 50 eur, 45.

Minulý týždeň zverejnila 
Petržalka na svojom facebo-
okovom profile avízo, že ak 
má petržalský pes známku 
mestskej časti Petržalka a oč-
kovací preukaz, môže absol-
vovať bezplatný výcvik v psej 
Výcvikovej škole Doggie. Po 
absolvovaní online registrácie 
na stránke psiparkpetrzalka.
sk/#services vás naučia tzv. 
trio psíčkara, privolať psa, 
chôdzu na vôdzke či zaka-

zujúci povel. S  výnimkou 
prázdnin je vždy jeden ter-
mín v  mesiaci. Počet miest 
je obmedzený na 50. Záujem 
je veľký, takže sa Petržalča-
nia v  diskusii pýtali, kedy sa 
spustí Petržalské konto, aby 
sa mohli registrovať, aj získať 
zľavu, aj absolvovať výcvik. 

„Podmienkou je známka 
mestskej časti, ktorá nie je 
viazaná na zaplatenie dane, 
ale na prvotnú registráciu 
psíka,“ reagovala v  diskusii 
samospráva. „Petržalské kon-
to bude spustené už v  naj-
bližších dňoch. Po spustení 
webu sa zaregistrujte, v mar-
ci-apríli vám tam následne 
nahráme výmer na úhradu 
dane.“

(pn)
foto: shutterstock

Petržalka na webe promuje bezplatný 
výcvik pre psov, podmienkou je však 
známka. Mnoho psičkárov však čaká na 
Petržalské konto. Samospráva vysvetľuje:

„Aby sme zabránili ohro-
zeniu života a  zdra-

via obyvateľov, pristúpime 
k búraniu schodiska a násled-
ne k vypracovaniu projektovej 
dokumentácie na výstavbu 
nového schodiska,“ informo-
vala začiatkom minulého roka 
samospráva, ktorá sa k správ-
covstvu terasy priznávala.

Koncom minulého roka in-
terpelovala poslankyňa Lenka 
Milincká starostu práve vo 
veci tohto schodiska. Pýtala 
sa: „V  akom stave je statický 
posudok, ktorý bol potrebný 
na búracie práce a na výstav-
bu nového schodiska?“ 

Odpoveď: „Mestská časť 

Bratislava-Petržalka toho 
času disponuje projektovými 
dokumentáciami potrebnými 
pre realizáciu prác na scho-
disku na Jasovskej 2.“

Otázka: „Prečo sa nezača-
lo s prácami podľa mne zve-
rejneného harmonogramu?“

Odpoveď: „Mestská časť 
Bratislava-Petržalka dostala 
dňa 27.6.2023 právoplatné 
kladné rozhodnutie o  zlúče-
nom stavebnom konaní vo 
veci odstránenia schodiska 
a  následnej výstavby. Nakoľ-
ko však MČ nie je majiteľom 
PTV Jasovská, ale iba správ-
com a samotný úkon zbúrania 
a  následnej výstavby nepova-

žujeme za bežnú údržbu a aj 
v  zmysle stavebného zákona 
podlieha stavebnému povole-
niu, tak sme názoru, že aj na 
zbúraní a výstavbe by sa mal 
podieľať aj vlastník terasy. 
Nakoľko sa riešia majetkovo 
právne vzťahy k  PTV medzi 
mestskou časťou a  magis-
trátom Hl. mesta Bratislava 
a  kým nebudú vyjasnené, 
mestská časť k samotnej reali-
zácii nepristúpi.“

V  preklade: „Asi pred ro-
kom nám prišiel list z hlavného 
mesta, že mesto nie je vlastní-
kom daných terás (17-tich, ku 
ktorým sa ako správca Petržal-
ka hlásila, pozn.red.), zhodou 
okolností ani tej na Jasovskej. 
Ak hlavné mesto nie je vlastní-
kom terasy, my nie sme správca 
a  nemôžeme opravovať scho-
dy,“ vysvetlil starosta Ján Hrčka 
v diskusii online.  (in)

foto: Matúš Husár

Nové schodisko nateraz nebude
V polovici januára minulého roka spadlo zá-
bradlie schodiska pri jednej z petržalských 
terás na Jasovskej 12. Statici skonštatovali 
nevyhovujúci technický stav zábradlia, ale aj 
schodiska.

Na bezplatný

registrácia
výcvik stačí prvotná

ČÍTAJTE NÁS AJ NA WEBE
Denne aktuálne informácie, spravodajstvo 

a témy zamerané na život v Bratislave

www.banoviny.sk

„Počas roka sa v Petr-
žalke koná viacero 

podujatí, zvyčajne osla-
vujeme aj fašiangy, čo 
sme však v  tomto roku 
nestihli, preto sme sa roz-
hodli priblížiť obyvate-
ľom veľkonočné sviatky. 
Dúfam, že budeme v  tej-
to tradícii pokračovať,” 
konštatuje Barbora Šaling 
Legényová, koordinátor-
ka kultúrnych podujatí 
z  referátu kultúry a  špor-
tu miestneho úradu, kto-
rý podujatie Veľkonočná 
Petržalka zastrešuje.

Počas celého dňa budú 
vo vnútorných priestoroch 
Cik Cak Centra prebie-
hať komunitné trhy, kde 
si budú môcť návštevníci 
obzrieť, ale aj zakúpiť tra-
dičné výrobky od petr-
žalských seniorov, detí 
a  znevýhodnenej mláde-
že z  miestnych organizá-
cií. Súčasťou trhov budú 
v  čase od 10:00 do 17:00 
tvorivé dielne zamerané 
na výrobu veľkonočných 
dekorácií či keramiky pod-
ľa vlastného výberu. 

Popoludnie bude patriť 
vystúpeniam detských aj 
seniorských súborov v  kon-
certnej sále a  nebude chý-
bať ani klasická veľkonočná 
výzdoba.

„V  exteriéri budeme 
mať pripravené konáriky, 
ktoré si budú môcť záu-
jemcovia vyzdobiť či už 
vlastnými alebo vlastno-
ručne vyrobenými ozdo-
bami.“ Vstup na podujatie 
je pre všetkých návštevní-
kov voľný.

(mh)

V  súvislosti s  výstavbou 
predĺženia električkovej trate 
čakajú Petržalčanov zmeny 
dopravy na frekventovanom 
úseku – Romanova – Osuské-
ho v  blízkosti OC Kaufland  – 
kde sa ešte donedávna rea-
lizovala dažďová kanalizácia. 
Nové dočasné obmedzenia 

tentoraz potrvajú od marca 
do júla.

Dôvodom je výstavba kri-
žovatky a električkového prie-
cestia na úseku od príjazdu 
do Kauflandu až po križovat-
ku Romanova – Osuského. 
Aby predmetným úsekom 
bolo možné naďalej prechá-

dzať, práce budú uskutočňo-
vané v dvoch etapách.

V  termíne  od 4. marca do 
15. mája prebehne 1. etapa 
výstavby, ktorá bude mať za 
následok uzatvorenie dvoch 
jazdných pruhov bližšie k OC 
Kaufland. Od 16. mája do 31. 
júla budú následne práce na 
stavbe pokračovať 2. etapou, 
teda uzatvorením dvoch 
jazdných pruhov na opačnej 
strane od nákupného centra.

Veľkonočná 
Petržalka

Dopravné obmedzenia od 
mája do júla

Prvý ročník podu-
jatia sa uskutoční 
v nedeľu 17. marca 
od 10:00h do 17:00h 
v kultúrnom zaria-
dení Cik Cak Cen-
trum na Jiráskovej 
ulici.

aktuálny zhotoviteľ ako žiadny

Magistrát každý týždeň 
apeluje na zrýchlenie prác 
na výstavbe električkovej 
trate na Janíkov dvor, ktorá 
už mala byť hotová. Podľa 
primátora Matúša Valla 
však nechcú tlačiť tak, že 
zhotoviteľ odíde. „Tunel 
Višňové je moja nočná 
mora. Nechceme mať Viš-
ňové v Bratislave,“ tvrdí. 

Lepší



6 • 8. 3. 2024 PETRŽALSKÉ NOVINY PETRŽALSKÉ NOVINY 8. 3. 2024 • 7

„Prečo sa zrušia riadne 
vyznačené miesta na „chod-
níku/obslužnej komunikácii“ 
vedľa pošty?“ pýtal sa na pre-
rokovaní jeden z obyvateľov. 

„Parkovacie miesta za exis-
tujúcimi kolmými parkova-
cími miestami sú vyznačené 
na chodníku,“ informoval Pe-
ter Netri s  tým, že sa k  nim 
bolo nutné dostať jazdou po 
chodníku, čo je nežiaduce, 
pretože sa po nich pohybujú 
ľudia a dochádza k ohrozeniu 
najslabších účastníkov cestnej 

premávky - najmä detí a  se-
niorov. „Tam, kde je kapacita 
dostatočná, sa snažíme par-

kovacie miesta na chodníkoch 
eliminovať a skôr ich umiest-
niť popri chodníku,“ dodal.

CITROËN PAUŠÁL
JAZDITE IHNEĎ ZA 229 €*

BEZ AKONTÁCIE 
VRÁTANE SERVISU 
VRÁTANE POISTENIA

    Obrázok vozidla je ilustračný. *uvedený paušál je mesačný pre úroveň 
C-Series PureTech 83 S&S s využitím financovania od ALD Automotive Slovakia s.r.o. 
Mix spotreba a emisie CO2 podľa WLTP: 5,5-5,8 l/100 km a 120 – 124 g/km. Viac na www.citroen.sk

JAZDITE IHNEĎ ZA 229 €*

CITROËN C3

MOTOR PARTNER, Panónska cesta 22, 851 04 Bratislava-Petržalka  

27400_Pausal_C3_Print_PetrzalskeNoviny_122x85_dealer.indd   127400_Pausal_C3_Print_PetrzalskeNoviny_122x85_dealer.indd   1 14.9.2023   13:3614.9.2023   13:36

Pokračovanie zo strany 1

Zatiaľ hlavné zmeny 
v organizácii dopravy 
n Peter Netri z  projektového 

tímu parkovacej politiky ako 
prvú uviedol zjednosmerne-
nie časti Mlynarovičovej na 
krátkom úseku, plus zmenu 
parkovania pri Chorvát-
skom ramene z pozdĺžneho 
na kolmé, čím sa zlepší prí-
stup pre zásobovanie.
n Diskusiu vyvolala zmena 

prikázaného smeru odbo-
čenia z  Mlynarovičovej na 
Furdekovu. Na komuni-
kácii za Červenou poštou 
má byť kvôli bezpečnosti 
zrušené odbočenie doľava. 
„Vozidlá, ktoré potrebujú 
ísť na Apollo alebo Prístav-
ný most budú presmerova-
né na Lachovu so svetelnou 
signalizáciou,“ uviedol Pe-
ter Netri. Obyvatelia však 
nie sú nadšení z predstavy 
zvýšeného počtu áut na La-
chovej.
n Ďalšou zmenou je otočenie 

jednosmeriek na Haanovej. 
Autá majú byť presmerova-
né na výjazdy, ktoré majú 
lepšie parametre z  hľadis-
ka bezpečnosti. Napríklad 
ten pri Lidli. Dodávame, 
že križovatka Furdekova 
– Šustekova bude aj preto 
potrebovať zmodernizovať 
riadenie. 

n Zokruhovanie na Gwer-
kovej v  zákrute pri lesíku 
je nevyhnutnosťou, ak má 
byť možnosť parkovať po 
oboch stranách cesty. 
n Zaslepenie vnútrobloku na 

Furdekovej – prejazd cez 
vnútroblok bude zakáza-
ný, ide o zminimalizovanie 
tranzitu. 
n Legalizácia parkovania 

a cyklopruhy na južnej čas-
ti Mamateyovej – severná 
časť už má vyznačené par-
kovacie pásy a  cyklopruh, 
pokračovanie v  tom istom 
duchu bude na juhu až po 
Dolnozemskú. 
Peter Herceg, splnomocne-

nec primátora pre parkova-
ciu politiku skonštatoval, že 
na Mamateyovej dnes každý 
večer parkuje štvrtina áut 
– vrátane dodávok a  náklad-
ných áut – nerezidentov, ktorí 
sú vytlačení z  petržalského 
parkovacieho systému – po 
úprave parkovania je presved-
čený, že miesta bude v  tejto 
lokalite dosť. 

Opakujeme, že projekt ešte 
nemá finálnu podobu. Magis-
trát pripúšťa zmeny aj počas 
fungovania PAAS. V  budúc-
nosti napríklad zvažujú aj 
parkovanie na 4-prúdovej 
Furdekovej a je snaha zaregu-
lovať aj parkovanie pri Dosti-
hovej dráhe.  (in)

foto: in

Rezidentská parkovacia 
karta PAAS platí vo všetkých 
regulovaných PAAS zónach 
Petržalky - aktuálne na Dvo-
roch IV. V., VI. a Šustekova a po 
spustení zóny aj v lokalite Háje 
II. a III. Pre nerezidentov a náv-
števy sú spoplatnené pracov-
né dni od 12h do 24h, od piat-
ka polnoci, do nedele polnoci 
je parkovanie bezplatné. Na 

prerokovaní padla aj otázka, 
či by nemala byť Petržalka 
rozdelená na viac PAAS zón. 
Ako povedal Peter Herceg, 
tento podnet dostávajú hlav-
ne od rezidentov z  Dvorov, 
kvôli tomu, že si napríklad 
obyvateľ Lúk, ktorý pracuje 
v Digital parku, kúpi rezident-
skú kartu za 39 eur a môže im 
parkovať pred domom.  Podľa 

jeho slov, Petržalka ako 120-ti-
sícové mesto, by malo byť 
rozčlenené minimálne na tri 
zóny – sever, stred a  juh. „Je 
to lepšia ochrana rezidentov. 
Zatiaľ to nemalo veľkú pod-
poru u  starostu. Je to téma, 
o ktorej diskutujeme,“ povedal 
a  ako príklad uviedol Nové 
Mesto, ktoré bolo takisto jed-
nou zónou a kvôli Tehelnému 
poľu sa poslanci rozhodli pre 
zmenu. 

 Háje II: 50 % rezidentov, 
20 % návštevníkov z  BA,  
30 % návštevníkov mimo BA 

Obsadenosť v noci: 89,40 %

Háje III: 47 % rezidentov, 
27 % návštevníkov z BA, 26 % 
návštevníci mimo BA

Obsadenosť v noci: 100,50 %
 Zdroj: paas.sk

n Podľa realizovaného 
prieskumu je počet oficiál-
nych parkovacích miest pred 
zavedením regulácie:

Háje II: 4.652 stojísk
Háje III: 1.545 stojísk

Pred zavedením PAAS: 
6197* parkovacích miest

Po zavedení PAAS: 6306* 

parkovacích miest, vrátane 
státí pre motorky a všeobec-
né ŤZP miesta.
n V prípade regulácie parko-
vania (na základe skúsenosti 
z iných zón) sa očakáva úby-
tok parkujúcich áut v zóne od 
10 do 25 %.

 *ide o hrubý výpočet
 Zdroj: paas.sk

Obyvatelia protestujú proti 
zrušeniu pozdĺžnych parko-
vacích miest pred bytovými 
domami na Furdekovej 4 až 
14. Ide podľa nich zhruba 
o  70 miest. Žiadajú prehod-
notenie projektu organizácie 
dopravy a vyznačenie parko-
vacích miest pozdĺž Furdeko-
vej 6 - 12 aspoň v  miestach, 
kde je šírka komunikácie po-
stačujúca (5 metrov a viac). 

n Počas prerokovania pro-
jektu organizácie dopra-

vy pracovníci magistrá-
tu upozornili, že nejde 
o  finálnu podobu POD 
a pripomienkami od oby-
vateľov sa budú zaobe-
rať. Dodali však, že pred 
kolmými parkovacími 

miestami, ktoré zachovali, 
musí byť šírka 5 m  (príp. 
4,5 m) na manévrovanie 
a  pokiaľ ide o  komuni-
káciu „v prvom rade ide 
o chodník, nie o parkovis-
ko“.

V  projekte nie sú vyzna-
čené parkovacie miesta na 
príjazdovej ceste (spevnenej 
ploche) v tesnej blízkosti Šus-
tekovej 9-15. Identická plocha 
na Šustekovej 1-7 v  PAAS je, 
hoci modré čiary na nej ešte 
chýbajú a  donedávna tam 
bola aj značka zákaz vjazdu. 
Mesto nevie, kto ju odstránil, 
ale „osadená bude značka 
povoľujúca parkovanie pre 
rezidentov v  zmysle schvá-
leného projektu organizácie 
dopravy,“ informoval nás vo 
februári tohto roka hovorca 
magistrátu Peter Bubla. V no-
vembri minulého roka bola 
predmetná plocha ešte v pro-
cese majetkového zisťovania. 
„Je vo vlastníctve a  správe 
hlavného mesta. Naším záuj-
mom je zaradiť plochu do sie-
te miestnych ciest, ako súčasť 
Šustekovej ulice a  následne 

zveriť jej správu mestskej 
časti, čo umožní parkovanie 
nielen rezidentom, ale ná-

sledne aj návštevníkom zóny.“
Podobná situácia je aktuál-

ne na Šustekovej 9-15. Preve-
rujú sa majetkové záležitosti. 
„V  tomto prípade si myslím, 
žeby to (parkovacie boxy,po-
zn.red.) doplnené mohlo byť, 
keďže ide o domy a spevnené 
plochy z rovnakého obdobia. 
Neberte ma však za slovo, 
preveríme to,“ vyjadril sa na 
prerokovaní Peter Herceg. 

Obyvatelia na Šustekovej 
9-15 sa teda potešia, že sa 
konečne nájde vlastník tejto 
účelovej cesty. Roky sa ho 
totiž snažili vypátrať a  riešiť 
s ním, že sa cesta prepadáva. 
Dosiaľ sami nosili štrk, látali 
jamy a  opravovali prepadá-
vajúci sa kanál. Ešte predtým, 
ako mesto na tejto ceste 
namaľuje parkovacie boxy, 
bude zrejme musieť vyriešiť 
jej biedny stav.Petržalka je jedna PAAS zóna

Aktuálna štruktúra parkujúcich

Odhadovaný počet  
parkovacích miest

Kde projekt navrhuje neparkovať

Furdekova

Šustekova 9-15

Mlynarovičova za Červenou poštou

V parčíku a na malom námestí v Ovsišti

Mamateyova
Ako bude riešené parkovanie na hlavnej ceste (Furdekova, 

Mamateyova), aby nevznikali “sivé zóny” pre nerezidentov 
ako aktuálne na Romanovej alebo Šustekovej?

„Aj Mamateyova aj Furdekova budú regulované. Južná časť 
Mamateyovej bude mať parkovací pás a cyklopruh a jeden 
pruh v každom smere.“ Rovnako je to už v severnej časti Ma-
mateyovej. „Furdekova bude mať parkovací pás za zastávkou 
Lachova (smer juh).“

Betónová plocha na Med-
veďovej oproti Alpinkám, 
kam sa autá dostávali kri-

žujúc chodník, po zavede-
ní PAAS už na parkovanie 
slúžiť nebude. Rovnako ako 

malé námestie medzi Janko-
lovou 2 a 4.

➤

D O P R AVAD O P R AVA
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V  pokojnom upravenom 
vnútrobloku nájdete 

malú pekáreň aj vďaka vôni. 
Vstupujem do objektu, kto-
rý odjakživa volám „kotolňa“ 

a ocitnem sa... v obývačke. Háj 
je síce najmä pekáreň, ale Petr-
žalčania ju, paradoxne, pozna-
jú viac ako kaviareň so slad-
kými škoricovými hniezdami 

alebo slanými slimákmi ide-
álnymi do ruky a dobrej výbe-
rovej káve. Pri nej ma už čaká 
prevádzkarka Natália Paulíko-
vá. Rovno ma vyvedie z omy-
lu, keď mi povie, že to, čo ja 
volám „kotolňa“ sa oficiálne 
nazývalo „pavilón detských 
ihrísk“. Časť kedysi skutočne 
slúžila ako kotolňa, časť však 
bola vyhradená pre miestnu 
komunitu. Prebehnem oča-
mi obsadené stoly. Pekáreň 
s  kaviarňou vrátila tomuto 
miestu zamýšľaný zmysel. Vo 
vnútrobloku je ideálnou pre-
vádzkou. Je „raňajkárňou“ aj 

„desiatárňou“, ktorá prepája 
generácie – je stretávacím 
bodom pre rodičov s  deťmi, 
stabilnou zastávkou psičkárov 
počas venčenia aj miestom so-
cializácie pre seniorov. 

A v okolí žijúci Petržalčania 
sú radi, že pekáreň po rekon-
štrukcii v  lete 2018 zmenila 
zanedbané miesto, kde sa do-
vtedy stretávali najmä asociáli 
na živý a príjemný priestor. 

Hlavný pilier kuchyne
„Čo si vlastne predstaviť 

pod remeselnou pekárňou?“ 
pýtam sa Natálii Paulíkovej 
a ona mi dovolí nakuknúť do 
jej zákulisia. Menšia prevádz-
ka, kde sa pečie ručne vyro-
bené pečivo, ktoré ukrýva 
83-percentné maslo z Oravy, 
múku z  mlyna od Trenčí-

na a  vajíčka z  Bernolákova. 
Úsporné priestory využité 
do posledného centimetra. 
Jednozmenná prevádzka s  2 
až 10 pekármi, ktorí dokážu 
denne vyrobiť 500 až 2000 
burgrových žemlí. „Náš re-
kord a  zrejme aj strop bol 
2800,“ skonštatuje s úsmevom 
Natália. 

Prichádzam vtedy, keď 
Nazila so svojím tímom už 
finišuje. Začala ráno o 4.30h, 
s  manželom Hamedom 
pripravili cesto, S  Eminou 
a Oxanou ho nakrájali, odvá-
žili, vyguľkali žemličky, dali 
do kruhových foriem a  do 
kysiarne. Emina teraz na-
kladá do bedničiek posledné 
kusy, aby ich závozník mo-
hol rozviezť do prevádzok. 
Sledujem mladučkú Galinu, 

Ľ U D I AĽ U D I A
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Článok vznikol v  spolupráci 
so  stránkou www.kdemaju.sk, 
ktorá mapuje vyše tisíc prevádzok a služieb v Petržalke. 

Srdce kuchyne v Pekárni Háj 
na Gessayovej, to je taká multi-
kultúrna oáza. Hlavná pekárka 
Nazila z Afganistanu s manže-
lom Hamedom, Emina z Kry-
mu, Oxana z Ukrajiny a mla-
dučká Vietnamka, ktorá má také 
zložité meno, že ju všetci volajú 
radšej Galina. Spája ich sloven-
čina a brioškové žemle, ktoré 
pečú pre najvychytenejšie brati-
slavské burgrárne.

Pekáreň, ktorá nepečie chlieb, ale maslové, sladko-slané brio-
škové žemle a rožky. Ideálne pre hamburger. Natália Paulíková 

však odporúča vyskúšať ich aj v iných kombináciách.

Fascinujúce zákulisie malej 
remeselnej pekárne

ako posýpa žemle sezamom 
a  Natália mi vysvetľuje, že 
hoci má len 19 rokov, nároč-
ný proces kysnutia a pečenia, 
ktorý má na starosti, zvláda 
dokonale. „Okrem toho posý-
pa žemle aj makom, niektoré 
musia byť čisté, iné s  obráz-
kom....,“ hovorí mi. Zarazím 
sa. „S  obrázkom?“ Nechá-
pem. „Dnes som napríklad 
vyrábala formu pre prevádz-
ku, ktorá chcela mať na žemli 
číslo ´0,4´,“ reaguje Natália. 
Dokázali to, videla som to na 
vlastné oči.

Po jedenástej je dopečené, 
zostávajú už len linecké ko-
láčiky pre kaviareň. Na chvíľu 
si „ukradnem“ Nazilu. Dnes 
je hlavnou pekárkou pekárne, 
ale spomína, že začiatky na 
Slovensku pred jedenástimi 
rokmi pre ňu neboli ľahké. 
Naučiť sa jazyk, nájsť si prá-
cu...Šancu jej dala Barbora 
Šišková, ktorá pracovala v ro-
dinnej pekárni na Obchodnej. 
Nazila sa zakrátko stala do-
slova súčasťou jej rodiny. 

„Bola len príjemná ná-
hoda, že sa pekáreň po roku 
presťahovala do Petržalky, 
len kúsok od bytu, kde bý-
vam,“ pokračuje. Jej žemle 
sú špičkové, pýtam sa jej, či 
dostáva ponuky na zmenu 
miesta. „Odkedy som tu, Háj 
je môj druhý domov. Som tu 
zvyknutá, baví ma robota aj 
moji kolegovia, načo by som 
šla pracovať do inej pekárne? 
Keď budem pracovať v pekár-
ni, tak len v  Háji,“ zareaguje 
prosto a  už uteká do medzi-
národnej komunity svojej ku-
chyne. Musí byť fascinujúce 
počuť toľko rôznych prízvu-
kov slovenčiny. A  vidieť, ako 
si napriek tomu dokážu všetci 
navzájom porozumieť. 

Zo zákazníčky 
prevádzkarka

Keď mi napadlo, že ka-
viareň pôsobí ako obývač-
ka, ani som nevedela, ako 
som blízko pravde. Chodí 
sem totiž veľa stálych klien-
tov, Natália Paulíková mi 

prezrádza, že niektorí aj 
trikrát za deň, pre poteše-
nie, ďalší aj z  mesta, kam 
sa z Petržalky presťahovali. 
„Starších manželov, ktorí 
takmer každý deň prídu na 
dvakrát dve lungá, voláme 
´Lungovci´. Vždy si s našou 
hlavnou čašníčkou Mir-
kou povedia, čo nové majú 
oni, aj ich vnúčatá. Máme 
tu pána, ktorý sem chodí 
trénovať logopedické cvi-
čenia. A  mamičky, ktorých 
deti zabaví detský kútik. 
Ja som napokon bola jed-
nou z  nich,“ hovorí Natália 
Paulíková a  prekvapí ma 
svojím príbehom. 

„Ešte pred rokom a  pol 
som bola spokojnou zákaz-
níčkou. Mama na materskej, 
stretávala som sa tu s kama-
rátkami.“ Pekáreň bola jej ob-
ľúbeným miestom stretávok, 
ako hovorí, nielen preto, že 
to mala na skok od domu, 
„v kočíkovej zóne“, ale aj pre 
„mňamky“ a  rodinnú atmo-
sféru. „A raz mi napadlo, 
hoci sa mi to spočiatku zdalo 
až nereálne, uchádzať sa tu 
po materskej o  prácu. Pred-
tým som pracovala v  kor-
porátnej firme, ktorá mala 
veľmi dobré podmienky pre 
rodičov s malými deťmi, oko-
lie očakávalo, že sa do nej 
vrátim. Ja som sa však roz-
hodla srdcom,“ spomína 
a po vyše roku tvrdí, že 
urobila dobre. „Dáva 
mi to tu zmysel. 
Spätná väzba na 
moju prácu je hma-
tateľná, priama 
a v reálnom čase.“

„Aký je tu ideálny 
deň?“ pýtam sa. „Keď sa 
všetko predá?“ 

„No... keď o štvrtej poobede 
máme vypredané, nemáme 
z  toho radosť,“ reaguje Na-
tália paradoxne a  hovorí, že 
balans medzi nedostatočnou 
ponukou pre poobedňajšie-
ho zákazníka a  prebytkami 
je hotová alchýmia. Vždy ich 
nejaké dni prekvapia.

Vtedy napríklad Natália 

Keď Natália nastúpila ako prevádzkarka do „svojej“ 
kaviarne, kolegyne za barom sa s ňou zvítali ako so starou 
známou. Napokon, bola ich stála zákazníčka. „Bola som 
roky zvyknutá, že Háj je moje stretávacie miesto, takže sa mi 
aj dnes stane, že sa tu ocitnem, aj keď nie som v práci,“ hovorí 
so smiechom.

Kaviareň, ktorá prepája 
generácie 

Neplytvajú. Nepredané žemle 
rozdajú zákazníkom alebo vy-
sušia a ponúkajú ľuďom, ktorí 
majú zvieratá. Ich závozník 
Martin ich niekedy vozí na trh 
na Mlynarovičovu pre trhov-
níkov, ktorí ich vedia zužitko-
vať alebo si ich vyzdvihne pán 
`Lungo`, ktorého syn chová 
kozy. „Volám to manažment 
suchých žemlí,“ smeje sa Natá-
lia Paulíková.

Paulíková napíše ako aktív-
na členka do facebookovej 
skupiny Kolobeh: „Príďte si 
zobrať žemle.“ A vystaví ich 
v debničke na stolík na tera-
se pekárne. Ide o  prebytky, 

ktoré sa piekli ako prípadná 
náhrada. „Chcem, aby neboli 
napečené zbytočne a  naj-
mä, aby sa nevyhadzovali,“ 
hovorí a  vysvetľuje, že sa 
to stáva zväčša v  pondelok 

a v utorok, keď kaviareň nie 
je otvorená. Ostatné dni si 
tu brioškové žemle totiž mô-
žete aj kúpiť, ideálne objed-
nať. Hoc aj štyri kusy. (in)

foto: Martin Kleibl

➤

➤

➤

Hlavná pekárka Nazila



10 • 8. 3. 2024 PETRŽALSKÉ NOVINY PETRŽALSKÉ NOVINY 8. 3. 2024 • 11

strednú vrstvu,“ hovorí Peter 
Halák s tým, že hlavnou mo-
tiváciou je ponúknuť kvalitné 
vzdelávanie a motivovať a in-
špirovať aj iných učiteľov. Ich 
vyučovanie chodia sledovať 
učitelia z  celého Slovenska. 
Nie sú uzavretou súkromnou 
školou. 

A  zjavne majú jasno aj 
v  tom, ako chcú napredovať. 
Po Petržalke, Karlovej Vsi 
a  Vrakuni, rokujú o  ďalších 
pobočkách aj s  Ružinovom 
a Záhorskou Bystricou a istá je 
už spojená - materská, základ-
ná a stredná - škola v Boroch. 

Počet detí v  materských 
školách v  Petržalke začne 
podľa starostu Hrčku v  na-
sledujúcich rokoch klesať, 
postupne sa to teda odrazí 
aj na základných školách. Sl-
nečnice sú však špecifické. Je 
to štvrť plná mladých rodín, 
ich počet bude ešte vyšší, ke-
ďže výstavba stále pokračuje, 
tam počet detí na škole ubú-
dať nebude. Otázka tiež je, 
aké vzdelanie chce komunita 
progresívnych mladých rodín 
(v posledných prieskumoch 
mal Team Vallo v  Slnečni-
ciach drvivú prevahu, pozn. 
red.) pre svoje deti. 

Podľa projektu má ško-
la v  Južnom Meste veľkosť 
dvoch klasických petržal-

ských škôl. Pýtam sa Petra 
Haláka, či ich Petržalka ne-
oslovila na spoluprácu. „Sme 
otvorení tejto komunikácii, 
len neviem, či má o ňu záu-
jem mestská časť. Prevádzku-
jeme školy v  troch mestských 
častiach, riešime Bory, žiaľ, 
nemám časové kapacity sa 
tomu venovať z  vlastnej ini-
ciatívy,“ reaguje. 

Čo na to mestská časť? 
Prichádza do úvahy, žeby 
povedzme polovica školy 
v  Slnečniciach mohla po-
núknuť iný typ vzdelávania, 
teda byť zrejme súkromná, 
aby samospráve „pomohla“ 
s  nákladmi na prevádzku? 
„Aj to je jedna z možných, ale 
vôbec nie istých alternatív. 
Základná a  materská škola 
by boli napríklad v časti po-
zemkov a priestorov v správe 
mestskej časti a zvyšok by bol 
predmetom ďalších dohôd,“ 
informovala nás hovorkyňa 
Petržalky Mária Halašková. 
„V hre je napríklad dohoda 
s  hlavným mestom, ktoré by 
mohlo na zvyšnom pozemku 
postaviť domov sociálnych 
služieb; alebo aj dohoda so 
župou, ktorá by napríklad 
mohla v danej lokalite posta-
viť strednú školu, čiže projekt 
by už spĺňal definíciu verej-
nej združenej školy. Prípad-

ne môže byť časť tejto, stále 
len teoretickej, školy verejná 
a časť súkromná.“

Lenže... A tu  
je kameň úrazu.

Petržalská samospráva 
aktuálne rieši spor týkajúci 
sa pohľadávok za poplatok 
za rozvoj spoločnosti Eltra-
co, ktorá mala developerské 
aktivity v  Slnečniciach. Spo-
ločnosť však v  januári 2024 
zanikla, je v  konkurznom 
konaní, samospráve je dlžná 
v dvoch splátkach ešte 185-ti-
síc eur. Zástupcovia spoloč-
nosti Cresco síce avizovali, že 
sa k záväzkom Eltraca hlásia, 
ale samospráva žiadne garan-

cie nemá. „V oblasti Južného 
mesta v minulosti spoločnosť 
Eltraco požiadala aj o ďalšie 
stavebné povolenia, kde bol 
poplatok za rozvoj vyrube-
ný až vo výške približne 3,5 
milióna eur,“ vysvetľuje ďalej 
Mária Halašková. „Žiadosť 
o  splátkový kalendár bola 
však v  tomto prípade vede-
ním našej mestskej časti za-
mietnutá, vzhľadom na to, že 
spoločnosť Eltraco už v  tom 
čase meškala so svojimi splát-
kami zo spomínaného prvého 
splátkového kalendára. Z tej-
to druhej sumy cca 3,5 mi-
lióna eur tak mestskej časti 
do dnešného dňa spoločnosť 
Eltraco ani žiadna iná firma 

nezaplatila nič, čím de facto 
k dnešnému dňu aj so zatiaľ 
nezaplatenou sumou z  prvej 
časti evidujeme nevymožiteľ-
nú pohľadávku vo výške asi 
3,7 milióna eur.“

Tento dlh stopol projekt 
školy. Predtým sa aj nejaké 
rokovania uskutočnili. „Ar-
chitekti prepracovali pôvodnú 
štúdiu základnej a  materskej 
školy na novú, ktorá je viac 
šitá na potreby mestskej časti 
a hlavného mesta“, samosprá-
va sa snažila získať pozemky 
pod školou bezplatne alebo 
za symbolickú sumu... „Vzhľa-
dom na uvedené a vzhľadom 
na stále prebiehajúce roko-
vania aktuálne nevieme po-
vedať, akým spôsobom a  či 
vôbec sa nám predmetné zá-
väzky podarí so spoločnosťou 
CRESCO REAL ESTATE, 
ktorá sa k  záväzkom Eltraco 
verejne hlási, vysporiadať. Aj 
z  našej strany však hľadáme 
takú právnu normu a  for-
mu, ktorá by nám po dohode 
s  partnermi vôbec umožnila 
získať spomínanú protihod-
notu v prospech všetkých Petr-
žalčanov a  Bratislavčanov, 
buď v podobe dlžných financií, 
alebo inej,“ vyjadrila sa Mária 
Halašková s  tým, že v  rámci 
rokovaní o prípadnom vyspo-
riadaní záväzkov spoločnosti 
Eltraco je na stole aj debata 
o projekte realizácie tejto ško-
ly. Avšak... „To, či vôbec, alebo 
v  akej podobe, takáto škola 
vznikne, zatiaľ možné pove-
dať nie je,“ dodala. (in)

foto: in, nu, Compass 
Architekti
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Takže, vzácny jav ako bu-
dovanie školy - hoci len 

rekonštrukciou objektu býva-
lej materskej školy – možno 
v  Petržalke aktuálne sledovať 
len na Tematínskej. Stojí za 
ňou práve vyššie spomínaná 
súkromná škola Felix, kto-
rá, mimochodom, chce do 
štyroch rokov otvoriť veľmi 
podobnú školu ako plánovala 
v Slnečniciach. V Boroch.

Namiesto bytovky 
triedy

Od roku 2018 sa obyvate-
lia Tematínskej desili, že im 
pod oknami vyrastie obytný 
dom. Ministerstvo práce, so-
ciálnych vecí a  rodiny totiž 
vtedy vymenilo objekt bývalej 
materskej školy so súkrom-
nou firmou za štyri rodinné 
domy. Zrejme zabrali petície 
a protesty, firma objekt v roku 
2022 predala, a to zriaďovate-
ľovi školy Felix. Už v septem-

bri 2022 otvorili tri prvácke 
triedy. Aktuálne je v menšom 
zrekonštruovanom trakte se-
dem tried detí, dve prvácke, 
tri druhácke a  dve tretiacke. 
V  septembri by mali pri-
budnúť ďalšie tri, výhľadovo 
plánujú v objekte 15 tried od 
prvého ročníka po piaty. 

Aj preto sa aktuálne kom-
pletne rekonštruuje zvyšná 
väčšia časť, pribudne v nej aj 
telocvičňa. Časť prác by mala 
byť dokončená do leta, zvyšné 
do konca tohto roka. 

Môže byť časť „teore-
tickej“ školy súkromná?

Felix v  roku 2013 začínal 
s  dvoma prváckymi trieda-
mi. Dnes má v  Petržalke až 
tri pobočky (ďalšie v Karlovej 
Vsi a vo Vrakuni, pozn. red.), 
dokopy 25 tried základnej 
školy a  tri gymnaziálne. Je 

v Petržalke po ich škole väč-
ší dopyt? „K Petržalke mám 
blízko, vyrástol som tu, ale 
na začiatku to bolo najmä 
o  vhodných priestoroch pre 
školu,“ konštatuje zriaďovateľ 
Peter Halák, dodáva však, že 
v  Petržalke je aj nedostatok 
škôl, veď sem dochádzajú deti 
z Kittsee alebo Rajky a ďalších 
prihraničných obcí. Tie náj-
dete aj v  triedach Felixu. Asi 
polovicu tvoria Petržalčania.

Každý rok otvorí Felix v na-
šej mestskej časti dve, tri trie-
dy, ale dokázali by aj päť alebo 
šesť. Taký je záujem rodičov. 
Tí sú ochotní investovať do 
školného 340 eur mesačne 
(plus 92 eur za prvostup-
ňový klub). „Mohli by sme 
povedať – je o  nás záujem, 
zvýšime školné. Ale neuro-
bíme to. Chceme, aby naša 
škola zostala dostupná pre 

Jediná škola, ktorá má byť v Petržalke po 
dlhých rokoch postavená od základov, je tá 

v Slnečniciach. Pôvodne sa projektovala pre 
súkromnú školu Felix. Projekt získal kladné 

záväzné stanovisko mesta už pred štyrmi 
rokmi, územné rozhodnutie má tri roky. 

Pred dvoma rokmi sa mestská časť rozhodla, 
že ju chce mať verejnú. „To, či vôbec, alebo 

v akej podobe škola vznikne, zatiaľ nie je 
možné povedať,“ informovala nás aktuálne 

hovorkyňa Petržalky Mária Halašková.

Pani učiteľka Danka Lapšan-
ská učila 30 rokov v  bežnej 
štátnej škole. V  septembri 
2023 prišla do Felixu. „To, na 
čo som v  predchádzajúcej 
škole potrebovala odobre-
nie od vedenia či rodičov, je 
tu bežné,“ hovorí. 
V  tejto škole sa triedy vola-
jú podľa zvieratiek. My sme 
navštívili jej   tretiakov - Sý-
korky. V  jednej časti lavice, 
ktoré rastú s dieťaťom a dajú 
sa ľahko presúvať v  prípade 
skupinovej práce, v  druhej 
koberec. „V klasickej škole ho 
zväčša zabezpečujú rodičia 
či sám učiteľ, tu je samozrej-
mosťou. Každý deň sa na 
ňom začína ranným kruhom. 
„Preladenie medzi domovom 
a  školou má veľký význam,“ 
hovorí učiteľka, ktorej sa 
osvedčil už na klasickej ško-
le. Tu jej však neukrojí desať 
minút z prvej hodiny. „Počas 
kruhu putuje z  ruky do ruky 
náš maskot - sýkorka. Hovo-
riť môže len ten, ktorý ju prá-
ve drží. Takto s deťmi trénuje-
me aktívne počúvanie.“ 
Vo Felixe nezvoní, nielen Sý-
korky majú rovno z  triedy 
vstup do dvora a  aj ho často 
využívajú. Domáce úlohy sú 
zriedkavé, všetky učebnice 
aj zošity si deti môžu nechávať 
v škole. Vysvedčenie so znám-
kami tu tiež nenájdete. Vo 
Felixe sú totiž presvedčení, že 

slovné hodnotenie povie viac 
ako jediná známka. Deti sa učia 
v  súvislostiach, činnosti často 
striedajú, čítať sa učia metó-
dou Sfumato (splývavé čítanie, 
pozn. red.), matematiku Hejné-
ho metódou, používajú nespo-
jité písmo. Informatika sa učí 
už od druhého ročníka, žiaci 
sa postupne učia programovať 
s  Emilom. Slovne sa hodnotia 
aj životné zručnosti.
Každá trieda si môže vytvoriť 
vlastné pravidlá fungovania, 
heslo „slnečnica“ je však spo-
ločné pre celú školu. Tu nikto 
nekričí: Ticho! Učiteľka zdvih-
ne roztvorenú dlaň, keď si to 
deti všimnú, urobia to isté 
a  trieda postupne stíchne. 
Presne to isté má právo uro-
biť aj dieťa, keď chce niečo 
povedať všetkým alebo sa 
mu zdá, že je v  triede veľký 
hluk. A  všetci to rešpektujú. 
Takýchto jednoduchých, ale 
účinných pravidiel nájdete 
vo Felixe viac. 

Nová škola nevzniká v Slnečniciach, 
ale zatiaľ len na Tematínskej

Felix versus verejná škola

Aktuálne je v menšom zrekonštruovanom trakte sedem 
tried detí, dve prvácke, tri druhácke a dve tretiacke. 

Škola by mala v Slneč-
niciach stáť za parkom, 
kde v súčasnosti nájdete 
len „prales“ z náletových 
drevín.

Architekti prepraco-
vali pôvodnú štúdiu zák-
ladnej a materskej školy 

na novú, ktorá je viac 
šitá na potreby mestskej 
časti a hlavného mesta.

Časť prác by mala byť 
dokončená do leta, zvyš-
né do konca tohto roka.

Danka Lapšanská učila 30 ro-
kov v bežnej štátnej škole. V sep-

tembri 2023 prišla do Felixu.

➤

➤

➤
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je diplomovanou 
trénerkou.“ 

Mení sa ge-
nerácia detí, aj rodičov 

Byť členkou volejbalového 
klubu, znamená obetovať čas. 
„Už dievčatá na prvom stup-
ni majú tréningy trikrát do 
týždňa. Tie na druhom stup-
ni, ak sa chcú vyrovnať iným 
klubom a  nepýtať sa, prečo 
im to ide lepšie, by už mali 
trénovať každý deň,“ hovorí 
Darina Gájerová.

Nie všetkým sa to darí. 
Niektoré majú aj iné záujmy, 
v  siedmom ročníku navyše 
prichádza kríza, deťom sa 
nechce, rodičia ich nemoti-
vujú a o dva roky to ľutujú. 

„Mení sa nám generácia 
detí, aj rodičov,“ hovorí Da-
rina Gájerová. „Niektorí chcú 
mať poobede deti na krúž-
koch, ale akonáhle máme 
ísť hrať cez víkend zápasy, 
vzniká problém. Stále máme 
nadšených rodičov, ktorí 
s  deťmi volejbalom žijú, po-
máhajú. Na druhej strane sú 
rodičia, ktorí sami športovali, 
takže vedia, o  čom tréningy 
sú, a  predsa, keď ich dieťa 

povie, že nejde na zápas, ne-
presviedčajú ho.“

Čo sa zmenilo? „Kedysi sme 
žili viac rodinným životom. 
Bežné bolo byť po práci už 
okolo štvrtej doma, na deti bol 
čas. Rodičia neboli takí roz-
lietaní a boli ochotní, a mož-
no mali aj viac síl, motivovať 
športujúce dieťa,“ premýšľa na-
hlas. „Dnes už je to pol na pol.“

Boj o telocvične 
Veľké kluby trénujú den-

ne dve hodiny, VIVUS má 
1,5-hodinové tréningy. „Na 
konci tréningu jedného druž-
stva sa už prichádza rozcvičiť 
ďalšie. Využívame čas v telo-
cvični na maximum, pretože 
boj o  prenájom telocviční je 
v  Petržalke neskutočný,“ ho-
vorí Darina Gájerová. Ich 
klub nemá pevnú základ-
ňu. „Najviac trénujeme na 
Turnianskej, Gercenovej aj 
na Tupolevovej a  sme veľmi 
vďačné riaditeľom týchto 
škôl, že nám dali priestor.“ 

Hovorím, že možno dosta-
nú šancu v novej hale na Pan-
kúchovej. „Kiežby,“ reaguje 
hlavná trénerka. (in) 

foto: archív VIVUS

Odpudzovače a plašiče vtákov - Vďaka našim odpudzovačom sa humánnym spôsobom zbavíte vtákov
● elektronické ultrazvukové
	 odpudzovače	a	plašiče	vtákov
●	pachové	odpudzovače	vtákov
●	zábrany	proti	vtákom
●	makety	dravcov

              je ekologický  
prístup k ochrane domácností a firiem

www.odpudzovace.sk     0917 417 448     info@odpudzovace.sk

Deramax-Aves: 
Výkonný pulzný plašič vtákov  

s batériovým napájaním určený 
pre menšie priestory.

Ultrazvukový odpudzovač DERAMAX - 
účinná ekologická ochrana proti 

hniezdeniu a zamedzenie sadania 
vtákov na balkóny a terasy

Deramax-Bird: Najvýkonnejší
plašič vtákov s napájaním pomocou 
sieťového zdroja.

Mestské holuby dokážu hniezdiť 
celoročne, často aj osem-, až 

desaťkrát. Hlavná časť reprodukčnej 
sezóny je od apríla do konca septem-
bra, takže sa opäť blíži obdobie, kedy sa 
nám začnú dobýjať na balkóny. Najob-
ľúbenejšie sú tie nevyužívané, s množ-
stvom poličiek, kvetináčov či skriniek. 
Navyše, naše holuby sa už pomaly ne-
boja takmer ničoho, sú veľmi učenlivé 
a na ich plašenie či odpudzovanie fun-
guje iba máločo. Atrapy vtákov a zvuky 
dravcov sú len málo účinné, medzi 
ihlicovými zábranami dokážu sedieť, 
väčšiu funkčnosť majú na parapety 
skôr špirály. Na siete nedá mnoho ľudí 
dopustiť, podľa ornitológov sú však ne-
humánne. Takže?

Ak má problém s holubmi konkrét-
ny dom, riešenie je na vlastníkoch/
správcovi. Bytové spoločenstvo na 
Pečnianskej sa napríklad pred pár rok-
mi rozhodlo pre odchyt holubov do 

životolovných pascí. Účinný je aj ul-
trazvukový odpudzovač s väčším do-
sahom na strechu. Ten však na inom 
mieste môže mať negatívny vplyv na 
psov a mačky. Neublížia im, ale budú 
sa priestoru, kde má prístroj dosah, 
vyhýbať. Viktor Fiala, ktorý otestoval 
a predáva odpudzovače a plašiče voči 
viacerým druhom zvierat, však tvrdí, 
že existujú rôzne druhy ultrazvuko-
vých plašičov proti holubom, niektoré 
s nižším dosahom sú vhodné aj na bal-
kóny a  lodžie. „Holuby si na meniace 
sa frekvencie nezvyknú, priletia, aj 
sa posadia na parapetu, ale len na 
chvíľu, na balkóne nevydržia a už vô-
bec nezahniezdia,“ tvrdí.  (pn)

foto: shutterstock

Kontajnery sú pristavované trikrát 
týždenne, vždy v pondelok, stre-

du  a  v  piatok, na stanovisku ostanú 
od 12:00 do 18:00 v  84 lokalitách. 

Obyvatelia môžu do týchto kontajne-
rov ukladať objemný odpad (drevený, 
čalúnený nábytok, skrine, police, sto-
ličky, koberce a pod.); elektroodpad aj 
čisté kovy. 
Do kontajnerov nie je možné vha-
dzovať pneumatiky, drobný sta-
vebný odpad, železobetón, biood-
pad z  domácností, chemikálie ani 
inak nebezpečný odpad. Na tieto 
účely môžu Petržalčania využiť 
služby  Zberného dvora na Ulici 
Ondreja Štefanka 4  (okrem pneu-
matík).

ŠŠK VIVUS prijíma deti 
do prípravky (1. stupeň 

základnej školy) celoroč-
ne. Tréningy sú v  pondel-
ky,  stredy a  piatky od 15h 
na Turnianskej, v  utorok 

o  15.30h na Gercenovej. 
V  prípade záujmu kon-
taktujte Darinu Gájerovú 
- tel 0904 308010 alebo  
Janku Berežnú - tel  
0904 813073. 

Zbavte  
sa odpadu

Idete do toho?

Harmonogram:

LÚKY
11. 3. 2024 – pondelok
Žehrianska 10, Krásnohorská 11, 
Ľubovnianska 5-7 pri KS, 
Humenská nám. 7
Bzovícka 10-12 pri KS, Žltá 2-4, 
Zuzany Chalupovej 12B
 
DVORY
13. 3. 2024 – streda
Kežmarské námestie, Dargovská/
Nábrežná, roh ulíc, Kopčianska 86-
88, Harmanecká/Očovská, roh ulíc, 
Vilová 9-19, Vranovská/Vilová, roh 
ulíc, Pečnianska 21
15. 3. 2024 – piatok
Bohrova 3-5, Nobelovo námestie 
7-10, 
Lenardova 2-6, Gercenova 3, 
Gercenova 19-31, Röntgenova 8-10, 
Wolkrova 11
18. 3. 2024 – pondelok
Černyševského 13-15, Černyševské-
ho 26/Muchovo námestie, roh ulíc, 
Mánesovo námestie 4-5, Jungman-
nova 2-8, Pifflova 1-11, Wolkrova 
43-45, Belinského 16-18

20. 3. 2024 – streda
Hálova 2-4, Hálova 19, Ševčenkova 
20-22, Ševčenkova 33, Tupolevova 
1-7, Jiráskova 8-10, parkovisko, 
Iľjušinova 6

HÁJE
 22. 3. 2024 – piatok
Mamateyova 28,
 M.C. Sklodowskej 37, 
Mamateyova 16, M. Medveďovej 15, 
Pankúchova 1, Bulíkova 15-17, 
Blagoevova 14-24
25. 3. 2024 – pondelok
Šustekova 9-15, 
Šustekova 25-31, 
Mlynarovičova 2-12, 
Mlynarovičova 14-24, Furdekova 10, 
Haanova 20-24, Haanova 31
27. 3. 2024 – streda
Lachova 18, Lachova 7, 
Nám. hraničiarov 19, Gessayova 10, 
Hrobákova 13, Osuského 44,
Osuského 3
3. 4. 2024 – streda
Osuského 28, Romanova 23-25, 
Romanova 28, Ambroseho 2-12, 
Rovniankova 14-16, Rovniankova 
18-22, Kutlíkova 1-5 (pn)

Jarné pristavenie veľkoka-
pacitných kontajnerov sa 
v Petržalke uskutočňuje 
od 4. marca do 3. apríla.

MINCE - BANKOVKY

Učiteľka telesnej výchovy 
Darina Gájerová, bola 

na ZŠ Turnianska v roku 1991 
„preložená“ zo ZŠ Budatín-
ska. Niekdajšia plavkyňa, ne-
skôr  volejbalistka viedla na 
škole krúžok vybíjanej, streľ-
by zo vzduchovky, tenisovú 
prípravku a  neskôr  volejbal. 

V  roku 1999 vznikla na škole 
prvá športová plavecká trie-
da, v roku 2000 druhá. „Keďže 
bolo zrejmé, že za 45 minút 
plávania denne vrcholových 
plavcov nevychovám, presved-
čila som plavkyne, že doobeda 
budeme v  rámci telesnej vý-
chovy plávať a  poobede mô-
žeme skúsiť hrať v rámci krúž-
ku ešte volejbal. Vlastne som 
začala hrať volejbal s  plav-
kyňami.“ Dievčatám to šlo, 
zlepšovali sa, a tak ich v roku 
2001 prihlásila do žiackej vo-
lejbalovej súťaže na Slovenskej 
volejbalovej federácii.

Vznikol klub s  hráčkami, 
ktoré už neboli len žiačka-
mi školy, ale aj deti z  okolia. 
„Klubu som dala názov VI-
VUS, čo v latinčine znamená 
iný názov pre ´živý - správny 
prístup k životu´,“ spomína. 

Darina Gájerová ho dlhé 
roky ťahala sama. O  druhej 
doučila a čakali ju tri trénin-

gy. Každý deň. Domov cho-
dila neraz až o deviatej večer. 
„Bavilo ma to, ale robila som 
to aj pre svoje dcéry. Obe 
hrali volejbal,“ hovorí a  spo-
menie, že v  súťažnom roku 
2012/2013 sa družstvo žien 
prebojovalo až do Extraligy. 

Aktuálne má VIVUS v ce-
loslovenských súťažiach 7 
družstiev, spolu s 25-člennou 
prípravkou má viac ako 100 
členiek (cca 80 percent sú 
Petržalčanky), čím sa zaradil 
medzi veľké petržalské špor-
tové kluby. 

A  to po pandémii korony 
vyzeralo, že sa klub rozpadne. 
„Nemali sme také možnos-
ti trénovať ako veľké kluby,“ 
spomína Darina Gájerová. 
„Takže, keď naše šikovné 
hráčky oslovila konkurencia, 
reflektovali, a  za nimi odišli 
ďalšie.“ Volejbal, ako kolektív-
na hra, je totiž založený aj na 
silných priateľských väzbách. 
„Už v  prvom roku korony sa 
nám preto začali rozpadať 
tréningové skupiny.“

Napokon to klub ustál, 
hoci najstaršie hráčky v  klu-
be sú dnes len prváčky na 
strednej škole. „Zásadným 
pozitívnym zlomom bol prí-
chod Janky Berežnej, mamy 
jednej našej hráčky, ktorá sa 
stala trénerkou klubu a  mo-
jej dcéry Kataríny Gájerovej, 
ktorá vyštudovala FTVŠ UK, 

klub rozbiehala s plavkyňami
Hoci Školský športový klub VIVUS existuje 
už od roku 1991, po pandémii, pre ktorú sa 
takmer rozpadli, začínajú takmer odzno-
va. Tri trénerky majú ambíciu dostať ho na 
vyššiu športovú úroveň. „Nie sme ´len taký 
krúžok´, ako si niektorí rodičia myslia. Sme 
klub s pravidelnými tréningami a víkendo-
vými zápasmi,“ upozorňuje trénerka Darina 
Gájerová záujemcov.

Každá jedna hráčka je dôležitá. „Tvrdím, 
že udržať tím musia niekedy pomôcť aj 
rodičia,“ hovorí Darina Gajerová a dodáva, 
že to stojí za to. „Vďaka volejbalu mám silné 
priateľstvá na celý život.“ 

Volejbalový

ŠŠK VIVUS sa tento rok 
po prvý raz dostal me-

dzi 16 najväčších petržal-
ských športových klubov, 
ktorým samospráva pre-
rozdelí dotácie. „Sme veľmi 
vďačné mestskej časti za 
dotáciu a dúfame, že o rok 
sa nám podarí zabojovať 
o  vyššiu sumu,“ hovorí Da-
rina Gájerová.Tento rok do-
stali 2 676 €.

Medzi  
veľkými 
klubmi

Ako na holubov na 
našich lodžiách?
„V Bratislave máme problémy s holubmi a pachový od-
pudzovač (pasta) bol účinný, akurát sme mali problém 
ako pastu po pár mesiacoch zmyť z balkóna a parapiet, 
vyriešilo to univerzálne riedidlo. Nanovo sme pastu 
aplikovali na široké krátke 
hroty proti holubom, nie 
priamo na parapety a bal-
kón. A momentálne experi-
mentujeme s ultrazvukový-
mi odplašovačmi,“ prečítali 
sme si v jednej recenzii. 

Š P O R T
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bezpecnedvere.sk  | T: 0910 515 555

BEZPEČNOSTNÉ 
DVERE RC3

5  
ROKOV 

ZÁRUKA

Oprava!
V článku o zazónovaní lo-

kality Háje 1 Juh sme dali foto 
s  popiskou: „Niekto z  miest-

nych si box dokonca dokres-
lil, zjavne sa mu zdalo, že 
samospráva naň zabudla.“ Re-
agovala na to hovorkyňa Petr-

žalky, ktorá uviedla, že „nejde 
o  ľudovú tvorivosť. Túto far-
bu používa mestská časť na 
zatieranie. Parkovacie miesto 
zatrela na základe podnetov 
od obyvateľov“. Za chybu sa 
ospravedlňujeme.

Podobne zatrela Petržal-
ka nedávno cik cak čiary na 
krátkodobé zaparkovanie na 
Starhradskej a  obnovila tam 
parkovanie. 

Chcete sa s nami podeliť o radosť, skúsenosť či o to, čo vás v Petr-
žalke trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mejl petrzalskenovi-
ny@gmail.com alebo na našom Facebooku www.facebook.com/
petrzalske.noviny.

Tvorte s nami Petržalské noviny
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Vysoká kvalita 
za rozumnú cenu.

Dobrý deň. Chcem 
Vám dať do pozornosti, že   
v priestore Obchodného cen-
tra „Danubia“ bola otvorená 
zubná pohotovosť. Konečne 
sme sa aj my obyvatelia Petr-
žalky dočkali! 

Pracovnú dobu majú ne-
pretržite celý týždeň a  24 
hodín denne. Možno by 
bolo vhodné túto  infor-
máciu zverejniť vo Vašich 
- našich Petržalských no-
vinách.

 Ing. Ľubomíra 
 Chromiaková

Zubná 
pohotovosť

Budova školy v tvare I bola 
na bývalej Makarenko-

vej ulici postavená v  rokoch 
1953-56 a  otvorená 1. sep-
tembra 1956. Pôvodne to bola 
jedenásťročná škola, ktorej 
výstavba si, mimochodom, tiež 
vyžiadala asanáciu časti Petr-
žalky. Gymnáziom, najstarším 
v Petržalke, sa stala v školskom 
roku 1970/1971. Od roku 2002 
sa z Makarenkovej stalo Gym-
názium Alberta Einsteina. 

Škola pre  
maloburžoázne živly

V  knižnej publikácii  Taká 
bola Petržalka, ktorá mapuje 
prierez cyklov výstav venova-
ných histórii Petržalky, sme 
našli informácie o  období, 
v ktorom bola „Makarenkova“ 
vybudovaná. V  rokoch 1952 
a 1953 sa stala nepriechodnou 
železná opona. Bolo vytvore-
né hraničné pásmo, do kto-
rého bol povolený vstup len 

na špeciálnu priepustku. Väč-
šina obyvateľov hraničného 
pásma bola postupne vysíd-
lená a stojace stavby zničené, 
aby sa v  nich nemohli ukrý-
vať utečenci. Územie strážili 
príslušníci Pohraničnej strá-
že. Zanikla napríklad osada 
v  Pečnianskom lese, kde žilo 
niekoľko rodín, ktoré sa ve-
novali ovocinárstvu, a presťa-
hovali ich do obce.“ Petržalka 
si stále zachovávala dedinský 
charakter, prvý panelový dom 
postavili v našej mestskej časti 
v roku 1967 na Rusovskej ces-
te Pozemné stavby.

Pokiaľ ide o  školstvo, tým, 
že vtedajší režim podporoval 
zamestnanosť žien, zakladali 
sa materské školy. „Jedna sa 

Makarenkova a jej klony
Vedeli ste, že petržalské gymnázium Alberta 
Einsteina, niekdajšia Makarenkova, má dodnes 
po celom Slovensku svoje klony? Rovnakú 
budovu ako na Dvoroch nájdete aj v Poprade, 
Sabinove či v Moravskom Lieskovom. 

ZŠ a MŠ Francisciho, Poprad.

Základná škola s materskou školou  - Moravské  
Lieskové

Stav fasády sa od roku 2019 nezmenil.

Cirkevná základná škola sv. Jána Krstiteľa v Sabinove

nachádzala na Čapajevovej 
ulici, pre pracujúce matky 
slúžila celotýždenná škôlka 
v  Kopčanoch. V  roku 1963 
otvoril týždennú materskú 
školu na Rusovskej ulici aj zá-
vod Matador,“ píše sa v pub-
likácii, ktorá vznikla pod 
odbornou garanciou Ľuboša 
Kačírka z  Katedry etnológie 
a  muzeológie. „V  Petržal-
ke pôsobili tri osem-, neskôr 
deväťročné školy na Jánoší-
kovej (Jazmínovej), Lysen-
kovej (dnes Záporožskej) 
a  Zadunajskej ulici, jedna 
osobitná a  dve päťtriedne 

školy — v  Ovsišti a  v  Starom 
háji.“

Makarenkova bola prvá 
škola v  Petržalke, ktorá po-
skytovala úplné stredoškol-
ské vzdelanie s  maturitou. 
V budove školy sa nachádzali 
odborné učebne, kabinety 
a  laboratóriá. V  60. rokoch 
študenti jeden deň v  týžd-
ni absolvovali výrobnú prax 
v  Kovosmalte alebo Mata-
dore. V  objekte školy bolo 
postavených aj 12 bytových 
jednotiek pre pedagógov. 
„Škola bola zvláštna tým, že 
sa tu zišli študenti, ktorých 

kádrový posudok nebol na 
takej úrovni, aby mohli štu-
dovať v  meste. Chodili sem 
deti všetkých zelovociarov, 
mäsiarov, lekárov, zlatníkov, 
také maloburžoázne živly,“ 
cituje publikácia Juraja Šeba 
z jeho knihy Zlaté šesťdesiate.

Rovnaké budovy po 
celom Slovensku

Ako k tomu došlo? Po druhej 
svetovej vojne u  nás nastúpil 
zrejme najtvrdší komunistický 
režim. Centralizácia bola už pri 
samotnom navrhovaní. „V za-
čiatkoch všetky stavby na Slo-
vensku navrhoval bratislavský 
Stavoprojekt. Architektov bol 
totiž nedostatok, aj školu na 
Einsteinovej navrhol Čech Ru-
dolf Miňovský. Navrhol projekt 
školy, ktorý sa mal s  menšími 
úpravami opakovane použiť,“ 
hovorí historik architektúry 
Peter Szalay. Vysvetľuje, že 
nešlo o  typovú školu, ako sú 
petržalské základné školy, pri 
ktorých, podobne ako pri pa-
nelákoch, šlo o rovnaké budovy 
s panelmi vyrobenými na mie-
ru. „V prípade tejto budovy šlo 
skôr o  opakovaný projekt. Bol 
populárny, a preto osadený na 
viacerých miestach Slovenska. 
Svojou mierkou, ale aj tvaro-

slovím bol totiž vhodný nielen 
do miest, ale aj obcí.“

K  samotnej architektúre 
hovorí: „Stalin už pred vojnou 
prišiel s  tým, že aj architek-
túra bude mať jednotný štýl, 
tzv. socialistický realizmus, 
ktorý mal byť bližší k ľuďom,“ 
vysvetľuje. „Na rozdiel od 
avantgardných architektúr 
medzivojnového obdobia, kto-
ré preferovali jednoduchosť 
bez výzdoby, socialistický re-
alizmus bol snahou o návrat 
k tradičnej architektúre. Sed-
lová strecha namiesto plochej, 
plastická výzdoba na fasáde, 
návrat k  tradičným oknám 
oproti veľkým celoplošným 
preskleniam. Tento prístup 
bol, prirodzene, aplikovaný aj 
na architektúru škôl.“

Pýtam sa ho, či je v poriad-
ku, že budova, ktorá má svoje 
dvojčatá po celom Slovensku, 
je pamätihodnosťou Brati-
slavy a  Petržalky. „Každá tá 
stavba je svojím spôsobom 
výnimočná,“ reaguje historik 
architektúry. „A že ide o pro-
jekt, ktorý sa opakoval? Pa-
mätihodnosťou je aj prvý pa-
nelák na Kmeťovom námestí 
v Bratislave...“ (in) 

foto: Fb Bratislava a Jej 
Premeny, google maps

1955 2019
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Šalamún
oblý  

kameň,  
okruhliak

3. časť 
tajničky

skratka   
leukocytu

konzervuje 
dymom

polkruh  
(zastar.)

lovom  
získajú

Autor  
krížovky:  

Juraj  
Mitošinka

severo-     
americký  

Indián

pán  
(zo špan.)

skratka  
editora

handra  
(pejor.)

asketický  
pútnik  
v Indii

Pomôcky: 
lemra, Ilo-   
kan, dabu,  
dekal, Eol  

veľké vtá-   
čie pero

gibon  
bieloruký

4. časť 
tajničky cediče

olúpu  
(zried.)

sadlo, tuk  
(farm.)

zveličená  
nepravda  
(hovor.)

stával sa  
bledším

2. časť 
tajničky

čmud  
(bás.)

židovský  
kňaz  
Albert  
(dom.)

citoslovce  
vyjadrujú-   
ce radosť

obyvateľ  
Filipín  

odvetné  
stretnutie

druh  
striekacej  

látky  
stodola

Izidor  
(dom.)

blato  
(expr.)  

spôsobí  
zranenie  

poháňalo  
1. časť 
tajničky

zn. pre  
stattesla  
ustálené  

trasy

umelý  
človek,  
robot

nudne,  
fádne  

syn boha  
Apolóna

označenie  
kamiónov  
pozývame  

(kniž.)

kula

lenivec  
(hovor.)  
pätica  

elektrónky

vidí  
(bás.)  

hodlala,  
mienila

Pomôcky: 
Diona, sa-   
mana, Li-    
nos, glióm  

výbava  
nevesty  

strácanie  
sa

rímska  
bohyňa  
dažďov  
mútiť

náhlenie,  
zhon  
štíhla  
palma

ukradol  
(hovor.)

pomstí  
(bás.)

japonský  
šerm  

tavením  
neuzavri

acetylová  
skupina  
Sabína  
(dom.)

ženské  
meno

kopaním  
nahromaď  

druh  
ošípaných

ťažký  
náklad  

vyhýbať  
sa

EČV  
Zvolena

biele  
dobelasa  

kúpou  
získaj

skratka  
epoxidov  
priečny  

rez

infikoval

von  
(hovor.)  
kakaový  

nápoj

oxid  
olovnatý  
neprestá-    

vajú

vykrikovať 
ujú

štica  
(hovor.)  
holota  
(expr.)

severský  
škriatok  

čínsky bicí  
nástroj  

rytmický 
tlkot  

(expr.)

vlastná  
hadovi  

mopslíky  
(hovor.)

bezduchý  
výcvik  

rukavičkár-   
ska useň

ostrý  
skalnatý  
výbežok,  

bralo

skratka  
interhotela

stávať sa  
mokrým  
neodbor-    

níci

nafúkajú  
kapustovi-   
tá zelenina

staro-      
grécky  

boh vetrov

telefonuj  
nádor  

nervstva

zábavný  
podnik  
láme

Pomôcky: 
ATP, mas-   
tin, adeps,  

umakryl  

samec  
opice

značka  
striebra  
5. časť 
tajničky

postupne  
oblepíme  
stmavli

opitosť  
(zastar.)

Alojzia  
(dom.)  
zlízal

zvyk,  
obyčaj  
(kniž.)

citové  
zážitky

zámik  
(zried.)  
pilier

idioma-     
tizmus  
(lingv.)

vypúšťa  
slzy  

náhla  
zmena

čože

mohutný  
pes  

tlač. agen-   
túra Toga  

odlamuj

len

nenápad-    
ne vošiel  
skratka  

pre iteretur

zhotovená  
z antilopej  

kože

malý  
kýpeť

značka  
pre limitu

Pošlite do 31.3.2024 znenie tajničky z krí-
žovky na sutaz@banoviny.sk a vyhrajte 
Kolekciu hracích kariet od spoločnosti 
Piatnik. Karty Cabarets čerpajú inšpirá-
ciu z kultúrnej grafiky a starých plagátov, 

balíček Banksy prináša nádych diel 
ikonického pouličného 

umelca a balíček Toulou-
se-Lautrec zachytáva 
kresby tohto slávneho 
umelca. Karty zakúpite 

na www.piatnik.cz. 
Štatút súťaže na  

banoviny.sk.




